
Most of  the pharmaceutical 

suspensions are coarse

suspension.



1) When the active drug is not soluble in a solvent
2) When the active drug is not stable in a solution. In this instance, the suspension ensures chemical stability while 
permitting liquid therapy.

1) Ideal for insoluble drugs; easy to swallow liquid form, good 
for children and elderly; flexible dosing.  

مناسبة ل.دوية غير القابلة للذوبان؛ سهلة البلع خاصة ل.طفال وكبار السن؛ 
تسمح بتعديل الجرعة بسهولة.

2) Masks unpleasant drug taste by administering undissolved 
particles, making the medicine more palatable.  

تخفي الطعم غير اSرغوب ل.دوية عن طريق إعطاء جسيمات غير مذابة، مما 
.Xًيجعل الدواء أكثر قبو

3)Drugs in suspensions are chemically more stable than in 
solutions.  

اaدوية في اSعلقات أكثر ثباتًا كيميائيًا مقارنة باSحاليل.
4) Oral suspensions can be used for both local and systemic 

therapeutic effects.  
يمكن استخدام اSعلقات الفموية لعeج موضعي أو عام.

1) Physical instability → particles 
settle over time → uneven dose 
→ must shake before each use.  
عدم استقرار فيزيائي → ترسيب 
الجسيمات مع الوقت → عدم تجانس 
الجرعة → يجب رجّ الزجاجة قبل كل 
استخدام.
2) Texture may be unpleasant 
for some patients.  
القوام قد يكون غير مريح أو غير محبب 
لبعض اSرضى.

Flocculating agents are electrolytes 
that carry an electrical charge opposite 
from that of  the net charge on the 
suspended particles





1) Should be packaged in wide mouth tight containers having adequate air space above the liquid to permit thorough mixing by shaking and 
an opening large enough to pour a viscous liquid easily.
يجب تعبئتها في عبوات ضيقة اOغMق وذات فتحة واسعة مع وجود مساحة هواء كافية فوق السائل لتسهيل الخلط عند الرج وفتحة كبيرة تسمح بسكب السائل اللزج 
بسهولة.

2) Should be stored at room temp or refrigerated protected from freezing, excessive heat & light.
يجب حفظها في درجة حرارة الغرفة أو في الثMجة مع الحماية من التجمد، الحرارة الزائدة، والضوء.

3) Label: "Shake Well Before Use" to ensure uniform distribution of  solid particles and thereby uniform and proper dosage and label to 
specify whether the medications are for "external" or "internal use".
يجب وضع ملصق "رج العبوة جيدًا قبل اiستخدام" لضمان توزيع متجانس للجسيمات الصلبة وبالتالي جرعة صحيحة، مع تحديد ما إذا كانت ا`ادة لMستخدام 
الخارجي أو الداخلي.

4) Stored in room temperature if  it is dry powder (25°C). It should be stored in the refrigerator after opening or reconstitution.
يحفظ في درجة حرارة الغرفة إذا كان مسحوق جاف (25 درجة مئوية). يجب حفظه في الثMجة بعد الفتح أو إعادة التحضير.

5) Freezing should be avoided to prevent aggregation.
يجب تجنب التجمد `نع تجمع الجسيمات.


